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„Negyvenszer repültem  
helikopteren az erőmű fölé"

Velihov akadémikus, a kormánybizottság tanácsadója Csernobil tanulságairót
(M o s z k v a i  tu d ó s ító n k tó l .)

J e v g e n y i j  V e l ih o v  akadémikus, a 
csernobili atomerőmű helyreállítá
sát irányító kormánybizottság tu
dományos tanácsadója, Moszkvá
ban több külföldi tudósítóval — 
köztük a Népszabadság tudósítójá
val — találkozott, hogy válaszol
jon kérdéseikre.

Elöljáróban elmondta: miután
két hetet töltött a csernobili né
gyes számú, vegyi robbanás által 
megsérült atomreaktornál, még a 
korábbinál is szilárdabbá vált 
meggyőződése, hogy haladéktalanul 
meg kell szabadulni az atomfegy
verektől.

— Ami Csernobilban történt, jó
szerével még laboratóriumi kísér
letnek sem fogható fel egy akár 
csak „korlátozott” hukleáris össze
csapás következményeihez képest, 
mégis az egész világon heves ér
zelmi reakciókat, aggodalmat vál
tott ki.

Hozzáfűzte, hogy az atomenergia 
békés célú hasznosítására szükség 
van, hiszen civilizációnk alapja az 
energia. Biztonságos hasznosítása 
azonban nemzetközi együttműkö
dést igényel. Csernobil tanulsága
ként M ih a il G o rb a c so v  a közel
múltban javaslatot tett a Nemzet
közi Atomenergia-ügynökség hatás
körének kibővítésére, hogy szoro
sabb együttműködéssel tegyük biz
tonságosabbá az atomerőművek mű
ködését.

— Nagy lehetőséget látok a ter
monukleáris fúziónak, a magegye
sítésnek az energiatermelésben va
ló hasznosításában — hangsúlyozta 
az akadémikus. — A Szovjetunió 
indítványozta már a nemzetközi kö
zösségnek, lásson hozzá közösen 
egy ilyen létesítmény megépítésé
hez. A Nyugatról érkezett első rea
gálások pozitívak, de konkrét meg
állapodás még nem jött létre. Pe
dig a termonukleáris energiaterme
lés biztonságosabb, mint a jelen
legi maghasadásos, hiszen ott a 
reakciót a másodperc tört része 
alatt teljesen le lehet állítani.

Sértetlen üvegablakok
Velihov akadémikus ezután a 

baleset körülményeire, a helyreál
lítási munkálatokra vonatkozó kér
désekre válaszolt. Elmondta: az
idő még nem érett meg rá, hogy 
átfogó, részletes magyarázattal 
szolgáljanak a történtekre. Jelezte, 
talán még hónapokba telik, amíg 
sikerül fényt deríteni az április 26- 
án hajnalban történt vegyi robba
násra, majd a tűz fellobbanására, 
az erős sugárzásra.

Ami az első napokat illeti, meg
állapítható, hogy a vegyi robbanás 
viszonylag kismértékű rombolást 
végzett.

— Saját megfigyeléseim szerint 
— mondta — a reaktor fő falai 
csak kisebb sérüléseket szenved
tek, a reaktorépülettől kétszáz mé
terre álló építmény nagy üvegab

lakai sértetlenek maradtak. Ez a 
látszólagos ellentmondás a korlá
tozott erejű robbanás és súlyos kö
vetkezménye, a sugárzás között, va
lószínűleg szerepet játszott abban 
is, hogy az első helyzetfelmérések 
nem bizonyultak teljesen ponto
saknak. Hiányoztak a közvetlen mé
réseredmények is. Az első időszak
ban, jórészt elméleti számítások 
alapján, csak következtethettünk 
arra, mi zajlik le a megsérült reak
torban. Később e tekintetben ja
vult a helyzet. Ahogyan a reaktor 
maradványaira ledobott több ezer 
tonna homok, mészkő, ólom és más 
anyagok csökkentették a reaktor
mag hőmérsékletét, lehetővé vált, 
hogy közvetlenül a reaktor fölé re
pülve, helikopterről megfigyelése
ket végezzünk. Jómagam május 3- 
tól két héten át dolgoztam a hely
színen, mintegy negyven ízben re
pültem helikopteren a „kráter” fö
lé.

Infravörös hőérzékelők
— A legnehezebb időszakot az 

első néhány napban éltük át — 
folytatta Velihov. — A tüzet ugyan 
már az első-második nap eloltot
tuk, de mindent meg kellett ten
nünk, hogy mérsékeljük a radioak
tív anyagok, aeroszolok kibocsátá
sát, elejét vegyük a helyzet rosz- 
szabbra fordulásának. A többi 
energiablokk a hőmérséklet esetle
ges emelkedésével sem került vol
na veszélybe. Aggódtunk azonban, 
hogy a radioaktív részecskék nagy 
távolságra szétszóródnak, szennye
zik a környezetet. Később sikerült 
infravörös hőérzékélőkét elhelyezni 
a reaktor körül, majd magába a 
reaktorba is műszereket juttat
tunk. Meg kellett tudnunk például, 
hol helyezkednek el a több száz 
tonna súlyú, uránt tartalmazó fűtő
elemek, a több ezer tonnás grafit
részek.

A Népszabadság tudósítójának 
kérdésére: miit értett Velihov május 
11-i nyilatkozatában azon, hogy a 
katasztrófa elméleti veszélye meg
szűnt, az akadémikus elmondta:

'— A sajtóban, beleértve egyes 
szovjet lapoikat is, néha túlzó jelen
tések láttak napvilágot, nagyobbnak 
tüntetve fel a túlhevülés veszélyét, 
mint amekkora a valóságban volt: 
„Kína-szindrómáról”, leolvadásról 
beszéltek. Valóban nőtt egy ideig a 
hőmérséklet, de leolvadás nem tör
tént. A fő veszélyt — és én erre 
utaltam — az épület szerkezeti ré
szeire nehezedő, erősen megnőtt ter
helés, súly jelentette. Nem. tudtuk, 
vajon megtartják-e a falak, a reak
tor két méter vastag alsó-felső be
tonelemei a helikopterekről leszórt, 
több ezer tonnányi homokot, ólmot, 
mészkövet. Nem roskad-e be az 
egész építmény, nem zuhan-e a re
aktor alatt lévő, vízzel teli tárolóba 
az egész izzó reaktormag? (Ebben 
az esetben ugyanis nagy mennyisé
gű radioaktív gőz áramlott volna 
ki.)

— Hangsúlyozom, kizárt, hogy a 
jövőben a hőmérséklet a reaktorma
radványokban nagymértékben emel
kedjék. A reaktorkrátert a leszórt 
anyagokkal gyakorlatilag eltömtük, 
az esetleges kiszivárgás már csak 
minimális lehet. A reaktor egyes 
részei ugyan még most is forróak, 
de hűtőberendezést építettünk köré
jük, így a termelődő hőt a hűtő- 
rendszer elvezeti. A vastag homok
réteg a tetőn pedig meggátolja, hogy 
a napsugarak (amelyek befolyással 
vannak a reaktorra) elérjék a belső 
részeket. Ma a reaktor külső hőmér
séklete megegyezik a környezetével. 
Ez azt is jelenti: megszűnt annak a 
lehetősége, hogy a környező térsé
gekben a sugárszint ismét emelked
jék — hangsúlyozta Velihov akadé
mikus.

Ami az elvégzett, illetve elvégzen
dő munkákra vonatkozó kérdést il
leti, az akadémikus elmondta, az el
ső szakaszban' a tűzzel, a sugárzó 
anyagok kiáramlásával küzdöttek. A 
második szakaszban nekilátták a 
stabilizálásnak, vagyis annak, hogy 
a sugárzó anyagok kibocsátását meg
akadályozzák. Végül a jelenleg folyó 
harmadaik — még igen hosszú, hóna
pokig, esetleg még tovább tartó — 
szakaszban helyreállítják a szeren
csétlenség előtti állapotot. Néhány 
hónapon belül újra indíthatják az 
1-es és a 2-es számú atomreaktort. 
A 3-as reaktorról, minthogy az ösz- 
szeköttetésiben van a 4-es számúval, 
még nem döntöttek. A kiürített har
minc kilométeres zónában, s az erő
műben folyik a sugármentesítés, és 
legalábbis hónapokat fog még igé
nyelni, hogy helyreállítsák a térség
ben a munkafeltételeket. Azt, hogy 
a tartós ottélés1 mikor válik lehető
vé, még ennél is nehezebb megjó
solni.

Az RBMK jövője
— Mihaii 1 Gorbacsovval személye

sen nem beszéltem Csernöbilról — 
mondotta —, de tudom: a kormányt, 
a politikai bizottságot rendszeresen 
tájékoztatják, s ezek a testületek te
kintélyes időt szentelnek a helyzet 
megvitatásának. Én mint tudomá
nyos tanácsadó működtem Cserno
biliban, Scserbina és Szilajev minisz
terelnök-helyettesekkel, egy-egy ága
zat képviselőjével dolgoztam együtt
— tette hozzá.

Végül, mi történjék a csernobili
hez hasonló RBMK típusú erőmű
veinkkel? — Leállítani őket nem 
fogjuk — mondotta —, minthogy 
nemzetközi mércék szerint is biz
tonságos a konstrukciójuk. Amint a 
helyreállítási munkálatokat irányító 
kormánybizottság kidolgozza jelen
tését, erre a kérdésre is kitérünk. 
Valószínűleg kisebb módosításokra, 
az előírások megváltoztatására is 
számítani lehet. Szigorítjuk az üze
meltetési utasításokat, a biztonságot
— fejezte be tájékoztatóját Jevge
nyij Velihov akadémikus.

M o s zk v a , 1986. m á ju s  27.
D unai Péter

Informatikaszakos mérnökképzés kezdődik
Húsz számítógépből álló alapítvánnyal támogatja az SZKI

(M u n k a tá r s u n k tó l .)
A számítógépek alkalmazásának 

terjedésével rohamosan nő az igény 
a megfelelő felsőfokú képesítésű 
szakemberek iránt. A Budapesti Mű
száki Egyetem villamosmérnöki kara 
az egyetlen az országban, ahol a szá
mítástechnikával 'kapcsolatos disz
ciplínákat oktatják, bár az egyetem 
más karain is kapnak informatikai 
ismereteket a hallgatók. Most s z á 
m o tte v ő  v á lto zá s  k é s z ü l a BME-n: 
az eddigi képzés főképp hardver- 
(gépi, berendezési, mikroelektronikai 
alkatrész) irányultságú volt, mivel 
azonban manapság már mind bonyo
lultabb, összetettebb áramköröket 
lehet készen vásárolni, megnőtt a 
szoftver-irányultságú mérnökök irán
ti igény.

— Hosszú ideje terveztük az i n 
fo r m a t ik a i  s z a k  létrehozását — 
mondta d r. S c h n e ll  L á sz ló  profesz- 
szor, a villamosmérnöki 'kar dékán
ja —, és most úgy tetszik, a terv a 
megvalósulás küszöbén van. Részle
tesen kidolgoztuk az oktatási ter
vet: olyan villamosmérnökök kép
zését tervezzük, akiknek munkája 
mindenekelőtt .az elektronizálás, az 
elektronikai rendszerek és szolgálta
tások proigramtermékeinek létreho
zása, valamint az ezek kidolgozásá
hoz szükséges kutató, tervező, fej
lesztő, gyártó és minőségellenőrző 
kultúrák alkotó szintű ismerete és 
alkalmazása. Az ezen a szakon vég
ző mérnökök féladata m in d e n e k 

e lő t t  a p r o g r a m te r v e z é s  és a z  in fo r 
m á c ió fe ld o lg o zá s  módszereinek elsa
játítása lesz, ám egyúttal elenged
hetetlen — és ebben különbözik pél
dául a tudományegyetemeken folyó 
progr amter vezőrna tematikus-képzés

től — a prognamtermélkeket befoga
dó elektronikai rendszerekkel kap
csolatos villamosmérnöki szemlélet, 
alapismeret, fogékonyság, együttmű
ködési képesség megszerzése is. Az 
informatikatagozatos villamosmér
nökök képzésének megindításával az 
o k ta tá s  h o z z á ig a zo d ik  a z  in fo r m a tik a  
ú ja b b  fe j lő d é s i  irá n y á h o z .

— A z  in fo r m a tik a i  k é p z é s h e z  a zo n 
b a n  s o k  s z á m ító g é p  k e ll .  V a n -e  e le 
g en d ő  g é p e  a k a rn a k ?

— A tanszékeken sok számítógép 
van, bár ezek tanszéki tulajdonban 
vannak, így azután tulajdonképpen 
nincs egy helyen elég gép ahhoz, 
hogy a képzés elkezdődjék. Ezt a 
gondunkat azonban megoldotta egy 
a la p ítv á n y , amelyet az SZKI (régeb
bi nevén Számítástechnikai Koordi
nációs Intézet, tavaly óta: Számítás
technikai Kutatóintézet és Innová
ciós Központ — A  s ze rk .)  tett: in
gyen rendelkezésünkre bocsát húsz 
Proper—16 típusú személyi számí
tógépet, installálja őket, és két évig 
díjmentesen nyújtja a szervizt. Azt 
tervezzük, hogy az R épület IV. 
emeletén levő két nagy, összesen két
száz négyzetméter alapfelületű labo
ratóriumot összevonjuk, és ott sze
reljük föl ezeket a gépeket, amelye

ket később kiegészítve három, egyen
ként 12 gépből álló csoportba tömö- 
rítünik; minden gépen egyidejűleg 
két hallgató gyakorolhat.

— M ik o r  k e z d ő d ik  e l az in fo r m a 
t ik a s z a k o s  m é r n ö k ö k  ké p zé se ?

— Ügy terveztük, hogy az 1986— 
1987-es tanév kezdetén, bár lehet, 
hogy kicsit „csúszik” az indulás, és 
csak a második félévtől folyik majd.

— M ié r t tá m o g a tja  az S Z K I  i ly e n  
t e k in té ly e s  a n y a g i á ld o z a tta l e z t  a 
k é p zé s t?  — kérdeztük N á ra y  Z s o l t 
tó l, az SZKI főigazgatójától.

— Évek óta érezzük, hogy az egye
temről kikerülő mérnökök, köztük 
még a legjobbak sem egészen felel
nek meg a mi feladatainknak. Már
pedig alapvető nézetünk, hogy le g 
fo n to sa b b  b e r u h á z á s u n k :  m e g fe le lő  
m u n k a tá r s a k  to b o rzá sa . Ezért adtuk 
a húsz gépet, mintegy húszmillió fo
rint értékben, és ezért kezdeményez
zük az egyetem munkatársaival az 
együttműködést is: szoftverterméke
ink külföldi átadásánál sok tenniva
lójuk van mérnök-pedagógusoknak.

Más egyetemekkel is törekszünk 
együttműködés kialakítására — 
mondta az’ SZKI főigazgatója —, 
mert a szakértői rendszerek kialakí
tásához szükségünk van orvos, mű
vészettörténész, közgazdász és a töb
bi partnerekre, akik ezeket a rend
szereket igazán szakértőiekké teszik. 
Szeretnénk diplomamunkás hallga
tókat is foglalkoztatni intézetünkben.

A K O / l  l l l  Hí  Itt:I

Havasi Ferencet fogadta Helmut Kohl
H e lm u t  K o h l nyugatnémet kan

cellár kedden bonni hivatalában 
fogadta H a v a s i F e re n c e t, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tagját, a 
Központi Bizottság titkárát.

Az őszinte és szívélyes légkörű 
Megbeszélésen a félek kölcsönösen 
tájékoztatták egymást országuk 
helyzetéről, s megvitatták az NSZK 
és Magyarország kapcsolatait, be
leértve a gazdasági együttműködés 
kérdéseit. Megállapították, hogy a 
politikai, gazdasági, kulturális és 
egyéb államközi kapcsolatok min
den területen jók és kiegyensúlyo
zottan fejlődnek.

A nemzetközi politika időszerű 
kérdéseinek megtárgyalásakor szor
galmazták a kelet—nyugati kapcso

latok elmélyítését. Kölcsönösen ki
fejezték érdekeltségüket a gazdasá
gi kapcsolatoknak a helsinki záró
okmány elvei szerint történő fej
lesztésében, a nemzetközi enyhülés 
folyamatának előmozdításában.

Szintén egyetértettek abban, hogy 
a kis és közepes országok is cse
lekvőén hozzájárulhatnak a nem
zetközi kérdések megoldásához, az 
enyhülési folyamat erősítéséhez.

Havasi Ferenc a baden-württem- 
bergi tartományi miniszterelnök 
meghívására tartózkodik a Német 
Szövetségi Köztársaságban. A Hel
mut Kohl kancellárral folytatott 
megbeszélésen részt vett H o rv á th  
I s tv á n , bonni magyar nagykövet is.

Gáspár Sándor a IX. kerületben
G á sp á r S á n d o r , a Magyar Szocia

lista Munkáspárt Politikai Bizottsá
gának tagja, a Szakszervezetek Or
szágos Tanácsának elnöke kedden a 
főváros IX. kerületébe, a Ferencvá
rosba látogatott.

A vendéget a kerületi pártbizott
ság székházában C sá p y i K lá ra  első 
titkár és T a k á c s  I s tv á n n á , a kerüle
ti tanács elnökhelyettese fogadta. 
Gáspár Sándor délelőtt konzultációt 
folytatott a párt kerületi végrehajtó 
bizottságának tagjaival, valamint ál
lami, társadalmi vezetőkkel a VII. 
ötéves terv indításának helyi tapasz
talatairól. A beszélgetésen szó volt 
a népgazdasági célokhoz igazodó vál
lalati alkalmazkodásról, a vállalat- 
irányítási rendszer korszerűsítésének 
folyamatáról. Gáspár Sándor az esz
mecserén tájékoztatta a részvevőket 
az ország, a népgazdaság egészére

kiható időszerű nemzetközi tenden
ciákról, az ehhez kapcsolódó gazda
ságpolitikai intézkedésekről.

A Politikai Bizottság tagja délután 
a Magyar Gyapjúfonó és Szövőgyár
ba látogatott, ahol V a rg a  A t t i la  ve
zérigazgató és M ó zes  J á n o sn é , a 
pártvezetőség titkára ismertette meg 
a vállalat eredményeivel, a fővárosi 
iparszerkezetben betöltött szerepével, 
az ebből adódó sajátos szakmai és 
politikai körülményekkel, belső szer
vezeti megújulásával. Elmondták a 
piaci helyzet alakulásával, az anyag- 
ellátás nehézségeivel kapcsolatos 
gondjaikat is. A beszélgetéssé bővült 
tájékoztatón jelen voltak a vállalati 
tanács képviselői és szakszervezeti 
aktivisták is. Ezután Gáspár Sándor 
megtekintette a gyár több üzemegy
ségét.

N a g y  G á b o r  külügyminiszter-helyet
tes, M eleg a  T ib o r  külkereskedelmi 
miniszterhelyettes, valamint a po
litikai és társadalmi élet több más 
vezetője. Megjelent a diplomáciai 
képviseletek több vezetője és tagja 
is. (MTI)

Nemzetközi ideológiai tanácskozás
Nemzetközi ideológiai tanácskozás 

kezdődött kedden az MHSZ rende
zésében a Heves megyei Noszvajon. 
A négynapos eseményre hazánkba 
érkeztek a bolgár, a csehszlovák, a 
kubai, a Koreai NDK-beli, a lengyel, 
az NDK-beli, a mongol, a román, a 
szovjet és a vietnami testvérszerve- 
zétek ideológiai vezetői.

Az ülésen — amelyen részt vett és 
felszólalt L a k a to s  E rnő , a z  MSZMP 
KB osztályvezetője — megvitatták

azokat a tennivalókat, amelyek a 
fiatal nemzedékek eszmei, politikai 
és ideológiai nevelésével összefüg
gésben a szövetségekre hárulnak.

K é r i  G y ö rg y  vezérőrnagynak, az 
MHSZ főtitkárának megnyitója után 
az egyes országok képviselői beszá
moltak a hazafias-honvédelmi és in
ternacionalista nevelés feladatairól, 
szóltak a fiataloknak a haza védel
mére való tudatos felkészítéséről. 
(MTI)

Együttműködési megállapodás 
a Komszomollal

(M u n k a tá r s u n k tó l.)
öt évre szóló együttműködési 

megállapodást írt alá tegnap a 
KISZ Központi Bizottsága székházá
ban H á m o r i C saba , a KISZ KB el
ső titkára és a május 22-e óta ha
zánkban tartózkodó Komszomol-de- 
legáció vezetője, V ik to r  M is in , az 
Össz-szövetségi Lenini Kommunista 
Ifjúsági Szövetség első titkára.

Az 1986—1990 közötti évekre szó
ló megállapodás egyik legfontosabb 
célja, hogy a két ifjúsági szövetség 
kapcsolata tovább bővüljön, a tagság 
együttműködése mindenekelőtt az 
alapszervezetek között mélyüljön el.

Az együttműködési megállapodás 
után a Komszomol első titkára saj
tótájékoztatót tartott, amelynek be
vezetőjében elmondta: a delegáció 
tagjai nagy érdeklődéssel és elisme
réssel figyelték a KISZ XI. kong
resszusát, s az itt tapasztaltak min
den bizonnyal segítségükre lesznek 
a Lenini Komszomol jövőre esedé
kes. XX. kongresszusának előkészí
tésében is.

Az újságírók kérdéseire válaszol
va Viktor Misin kifejtette: a szov
jet fiatalok őszinte lelkesedéssel fo
gadták az SZKP XXVII. kongresz- 
szusának határozatait, ami politikai 
aktivitásuk növekedésén és élénkülő 
munkakedvükön is lemérhető. En
nek megfelelően a Komszomol is 
arra törekszik, hogy minél kedve
zőbb körülményeket teremtsen a fia
talok kezdeményezőkészségének ki
bontakoztatásához, s gondoskodik 
róla, hogy az ifjúság ne ölbe tett 
kézzel várja helyzetének további ja
vulását.

N é m e th  K á ro ly , az MSZMP főtit
kárhelyettese, kedden fogadta az 
Össz-szövetségi Lenini Kommunista 
Ifjúsági Szövetség hazánkban tar
tózkodó delegációját, amelyet Vik
tor Misin vezet. A megbeszélésen 
részt vett Hámori Csaba, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tagja, a 
KISZ KB első titkára.

Fővárosi egyházak és felekezetek 
lelkészeinek békegyűlése

Békegyűlést tartottak kedden a 
májusi béke és barátsági hónap 
rendezvénysorozatának részeként a 
fővárosban működő egyházak ésl 
felekezetek lelkészeinek részvételé
vel a Semmelweis Orvostudomá
nyi Egyetemen. A Hazafias Nép
front budapesti bizottsága, a Bu
dapesti Katolikus Papi Békebizott
ság és a Budapesti Egyházközi Bé
kebizottság rendezésében megtar
tott eseményen V á r k o n y i  P é te r  
külügyminiszter, a nemzetközi bé
keév Magyar Nemzeti Előkészítő 
Bizottságának elnöke tájékoztatta a 
részvevőket a nemzetközi helyzet 
időszerű kérdéseiről. A békegyűlé
sen felszólaló lelkészek hitet tet
tek a béke védelme, megőrzése 
mellett.

#
Atomfegyverekkel vagy atomfegy

verek nélkül címmel rendezett elő

adói konferenciát kedden Debrecen
ben az Országos Béketanács leszere
lési bizottsága, az Európai Bizton
ság és Együttműködés Magyar Nem
zeti Bizottsága, a TIT Nemzetközi
politikai Választmánya és Hajdú- 
Bihar megyei szervezete.

A tudományos szocializmust és a 
történelmet tanító tanárok, továb
bá népfront- és békeaktivisták rész
vételével tartott konferenciát T o l-  
n a y  L á sz ló , a Magyar Külügyi In
tézet tudományos osztályvezetője 
nyitotta meg, majd T a b a jd i  C saba  
kandidátus, az MSZMP Központi 
Bizottsága külügyi osztályának al
osztályvezetője a Szovjetunió külpo
litikájával és az atomleszerelés idő
szerű kérdéseivel foglalkozott, ez
után több korreferátum hangzott el. 
(MTI)

Fogadás Argentína nemzeti ünnepén
C arlos O soar K e lle r  S a r m ie n to , az 

Argentin Köztársaság budapesti 
nagykövete, hazája nemzeti ünnepe 
alkalmából kedden fogadást adott 
rezidenciáján.

A fogadáson részt vett B á n y á sz  
R e zső  államtitkár, a Minisztertanács 
Táiékoztatási Hivatalának elnöke.

Felhasználó
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